



• “十二五”国家重点图书出版规划项目

中药材

质量专论



- 主审 胡之璧
- 主编 王峥涛 谢培山
- Reviser in-chief Hu Zhibi
- Editors in-chief Wang Zhengtao Xie Peishan



Monographs for Quality
Evaluation of Chinese Crude Drugs

上海科学技术出版社

SHANGHAI SCIENTIFIC & TECHNICAL PUBLISHERS



“十二五”国家重点图书出版规划项目

中药材

质量专论

主审
胡之璧

Reviser in-chief
Hu Zhibi

主编
王峥涛 谢培山

Editors in-chief
Wang Zhengtao Xie Peishan

Monographs for Quality
Evaluation of Chinese Crude Drugs

上海科学技术出版社

SHANGHAI SCIENTIFIC & TECHNICAL PUBLISHERS

内容提要 Abstract

本书中英文对照,以 60 种常用药材为对象,收载其品名、基原、产地、功能与主治、性状、显微鉴别、薄层色谱鉴别、高效液相(气相)特征图谱鉴别、含量测定、述评、参考文献 11 项。作者将形态、显微鉴别与化学分析相结合,指标成分含量测定与特征指纹图谱分析相结合,化学成分分析与生物活性评价相结合,研究、建立具有专属性鉴别特征的、反映内在品质的质量评价方法,并配以原色照片、图片及图谱,图文并茂,更科学、客观、直观地展现了各品种的现状和特征。

本书内容不论是样品收集、鉴定,还是特征色谱指纹图谱分析、含量测定,均为第一手原创性实验资料,在显微鉴别特征、薄层色谱鉴别图谱方面精益求精,形成了鲜明的特色。在述评部分,多数品种还重点论述了常见的近缘品种、混乱品种及其鉴别特征。本书为这些常用中药的质量控制和标准完善、提升提供了坚实的科学基础和翔实的实验依据,也为其他中药的质量研究提供了参考依据。本书对于如何评价药材的真伪、优劣,确保临床用药的安全有效,可提供重要的参考和借鉴。

This work is edited and refined on the bases of a summary report of a major project of "Monographs for Quality Evaluation of Chinese Crude Drugs", supported by the State Administration of Traditional Chinese Medicine. It contains 60 monographs of the commonly used TCM herbs, each of them involves the following items: definition, location, action and indication, description, microscopic identification, TLC identification, HPLC/GC fingerprint identification (optional), assay, discussion, and references.

This work is featured on the comprehensive evaluation of the individual herbs by integrating the morphology authentication and chemical analysis, quantitative determination of the marker compounds and HPLC characteristic fingerprint, and physi-chemical analysis and bioassay, aimed at establishing quality assessment methods with the specific identification characteristics and representing the intrinsic quality of the tested herbs.

All the contents were written bilingually with primary colored figures and photos, which may afford a scientific, objective, and intuitive assessment and reflect the quality status and the characteristics of each species of herb.

All the contents of the monographs were from the first-hand experimental data such as sample collection, macroscopic and microscopic identification, TLC and HPLC characteristic chromatographic fingerprints, and assay of the target components in the tested samples.

The distinct points of the monographs are mainly embodied in the digital imaged microscopic identification, TLC/HPTLC documentation, and a discussion and comments on the authentic quality differences between the genuine and substitutes available in commercial crude drugs markets.

We hope those monographs will provide a reference of quality assessment for other traditional Chinese medicines.

国家中医药管理局中医药科技重大专项
(国中医药科 2001ZDZX005)

资助项目

Supported by

A Major Science and Technology Project of State Administration of
Traditional Chinese Medicine of China

编委会 Editorial Committee

主 审 Reviser in-chief **胡之璧** Hu Zhibi

主 编 Editors in-chief **王峥涛** Wang Zhengtao **谢培山** Xie Peishan

常务编委 Standing Editors **谷丽华** Gu Lihua **张紫佳** Zhang Zijia

编 委 Editors (以汉语拼音为序) (arranged in Chinese Pinyin order)

陈美娟	Chen Meijuan	陈四保	Chen Sibao	程雪梅	Cheng Xuemei
俞桂新	Chou Guixin	谷丽华	Gu Lihua	李永国	Li Yongguo
林朝展	Lin Chaozhan	刘 丹	Liu Dan	刘和平	Liu Heping
刘 梅	Liu Mei	卢平华	Lu Pinghua	秦民坚	Qin Minjian
田润涛	Tian Runtao	王 瑞	Wang Rui	王祥红	Wang Xianghong
吴 弢	Wu Tao	吴立宏	Wu Lihong	熊爱珍	Xiong Aizhen
徐 红	Xu Hong	许舜军	Xu Shunjun	许翔鸿	Xu Xianghong
颜玉贞	Yan Yuzhen	杨 莉	Yang Li	杨 柳	Yang Liu
余琼希	Yu Qiongxi	张 勉	Zhang Mian	张朝凤	Zhang Chaofeng
张紫佳	Zhang Zijia	赵 宇	Zhao Yu	周吉燕	Zhou Jiyan
朱恩圆	Zhu Enyuan	祝晨陈	Zhu Chenchen	S. W. Annie Bligh	

序 Preface

中药基原复杂、成分复杂,药效物质不明确,对照品短缺,质量标准不科学,评价体系不健全的问题长期存在,直接影响到临床用药的安全性、有效性,成为制约中医药发展的瓶颈。因此,研究、建立科学、先进、适用的中药质量评价方法和技术标准,对于提升国家中药标准水平,促进中药的现代化、国际化具有十分重要的意义。

由王峥涛教授、谢培山教授领衔研究、编撰的《中药材质量专论》,以《中华人民共和国药典》收载的常用中药材为对象,在全国主要药材市场上收集代表性样品,将形态、显微鉴别与化学分析相结合,指标成分含量测定与特征指纹图谱分析相结合,化学成分分析与生物活性评价相结合,研究、建立具有专属性鉴别特征的、反映内在品质的质量评价方法,编撰了中英文对照、图文并茂的中药材质量研究专论,更科学、客观、直观地展现了各品种的现状和特征。

在研究中作者采用了很多新的技术,如薄层色谱-生物自显影技术、超高效液相色谱-质谱联用技术等。更为难得者,在于首次阐明了多种中药的特征性指标成分,建立了相应的定性、定量分析方法。

该《专论》不论是样品收集、鉴定,还是特征色谱指纹图谱分析、含量测定,均为第一手实验资料,在显微鉴别特征、薄层色谱鉴别图谱方面精益求精,形成了鲜明的特色。在述评部分,多数品种还重点论述了常见的近缘品种、混乱品种及其鉴别特征,为这些常用中药的质量控制和标准完善、提升提供了坚实的科学基础和翔实的实验依据,也为其他中药的质量研究提供了参考依据。

值此《专论》付梓之际,欣然命笔,是为之序。

肖培根

中国工程院院士

中国医学科学院药用植物研究所名誉所长

2012年10月15日

前言 Foreword

中医药在中国已有数千年的应用历史,目前作为补充和替代医学,正逐渐被西方世界接受。中药及其他草药产品的销量在国际医药或健康食品市场上也呈递增趋势。

中药来源于药用植物、动物及矿物。作为天然来源的药物,生态环境、采收和种植条件,甚至干燥、储藏或运输过程都可能极大地影响药材的质量。中药多以复方的形式应用,即便是单方,也含有上百种化学成分,但其中只有一小部分结构明确,且作用机制尚不清楚。此外,因形态相似或资源短缺,导致中药基原复杂,很多中药包含同属多种植物,并时有替代品、混伪品出现。总之,中药的质量评价与科学标准的制订是确保临床用药安全、有效的关键。

随着现代分析仪器和分析技术的发展,各种薄层色谱、高效液相色谱及气相色谱等色谱技术,紫外、红外、质谱、核磁等波谱技术,以及色谱/波谱联用技术,广泛应用于中药的品质评价。中药的国家标准《中华人民共和国药典》水平也显著提升,促进甚或引领着天然药物的国际标准发展。

毫无疑问,化学分析已经成为中药和天然药物质量控制的主导方向。然而,一方面由于中药化学成分多样性、复杂性及不确定性,中药材、饮片及成方制剂的现行质量标准仍无法真正反映其内在品质。另一方面,中医药的发展和应用是基于朴素的唯物论和辩证法,着眼于多种成分对机体的整体调控作用。

显然,通过单一或少数指标性成分的测定难以客观评价中药的质量,对于多基原、多产地,以及药效成分不明确的药材,更是如此。

因此,只有综合运用多学科技术手段,形态鉴定与化学分析相结合,定性鉴别与含量测定相结合,理化分

Traditional Chinese Medicine (TCM) has been used for medication in China over thousands of years, and now become more and more accepted as a source of alternative and complementary medicine in western world. The sale of TCMS and other herbal products is increasing in the international medicines or health products markets.

TCM herbs are derived from medicinal plants, as well as animals and minerals. As a source of natural medicines, the ecological environments, the collecting and agricultural practices, even the drying, storage, and shipping processes may greatly affect their quality. TCMS are normally used in formulations which are composed of numerous herbs, and even a single herb may contain hundreds of chemical components, but only a small portion of them has been identified with unclear mechanisms. Furthermore, many TCM herbs are genetically multi-originated or even disordered by adulterants owing to the morphological similarity and resources shortage. All in all, quality evaluation and standards development of TCM herbs are the key point to ensure the safety and effectiveness in clinical application.

With the development of advanced analytical instruments and technologies, chromatographic such as TLC, HPLC, and GC, spectroscopic including UV, IR, MS and NMR, and the hyphenated techniques, are all extensively used in the quality evaluation of TCM herbs. The level of national standards for TCMS has been improved impressively, which have advanced or led the trend in international standards for natural medicines.

There is no doubt that the chemical analysis has become the dominant direction of the quality control system of TCM and natural medicines. Nevertheless, the current standards for crude drugs, decoction slices and formulated preparations of TCMS are still not consummated to effectively monitor the qualified property of the tested herbs due to the diversity, complexity and uncertainty of the chemical compositions in TCM herbs. Moreover, Chinese medicine is practiced based on the hypothesis of simple materialism and dialectics, emphasizing the regulation functions of the whole body by the multi-ingredients existing in the herbs.

Obviously it is difficult to measure their quality for TCM herbs by detecting solely the presence/absence of a single or small number of marker components at very low concentration, especially for the herbs derived from multi-origins and produced from wide localities, as well as those with unknown

principle bioactive components.

From this standpoint, it is necessary to use multidisciplinary technologies, integrating the morphological authentication and chemical analysis, qualitative detection and quantitative determination, and physico-chemical analysis and bioassay, in order to distinguish the authentic herb from the adulterant, the superior from the inferior, and to improve the national standards of TCM herbs.

In addition, monographs illustrated with primary colored photos of the original plants and medicinal parts, diagnostic microscopic pictures, and characteristic TLC and HPLC profiles will help to demonstrate the intuitive and panorama images for the tested TCM herbs, as the diagnostic features of many herbs could not be described exactly with poor linguistic expression.

Based on this importance, we edited the monographs of 60 commonly used TCM herbs. All the experimental data were summarized from a major project of "Monographs for Quality Evaluation of Chinese Crude Drugs", supported by the State Administration of Traditional Chinese Medicine, and each monograph involves the following items: definition, location, action and indication, description, microscopic identification, TLC identification, HPLC/GC fingerprint identification (optional), assay, discussion, and references.

This work has been featured on a comprehensive evaluation of the individual herbs aiming to identify the diagnostic characteristics by either chemical or microscopic analyses, or by integrating the morphologic and chemical technologies, based on comparison between the authentic herbs and the substitutes or adulterants, if the latter available in the markets.

All the contents of the monographs were from our first-hand experimental data such as sample collection, macroscopic and microscopic identification, TLC and HPLC characteristic chromatographic fingerprints, assay of the target components, and evidence-based establish of the marker substances for some species.

The representative samples were collected from at least 10 crude drug markets throughout China mainland in order to cover the mainstream commercial crude drugs.

All the contents were written bilingually with primary colored photos and figures, which may afford a scientific, objective, and intuitive assessment and reflect the quality status and the characteristics of each species of herb.

The discussion section of each monograph was addressed on the evidence-based establish of the reference substances and the morphologic and chemical differences between the genuine and substitutes if available in commercial crude drugs markets.

In one word, the ultimate goal of this book is to provide a guidance and reference for how to assess the authenticity, the pros and cons, and to ensure the safety and effectiveness of the clinical use of TCM herbs.

The laboratory research of this project was co-contributed by research fellows from Shanghai University of Traditional Chinese Medicine, Guangdong Provincial Hospital of Traditional

析与生物检定相结合,才能真正判别中药的真伪、优劣,提升中药的国家标准水平。

此外,由于很多药材的鉴别特征只可意会、不可言传,很难仅仅用语言来准确描述,若配以原色原植物和药材照片、显微特征图片及薄层色谱、高效液相色谱图,图文并茂,将有助于对药材的品质特征进行更直观、完整的表征。

有鉴于此,我们在承担、完成国家中医药管理局中医药科技重大专项课题“中药材质量评价专论”的基础上,总结其研究成果,编撰了60种常用中药材质量专论。每种药材专论包括以下项目:基原、产地、功能与主治、性状鉴别、显微鉴别、薄层色谱鉴别、高效液相(气相)色谱特征图谱鉴别(部分品种)、含量测定、述评及参考文献。

本专论的特色是对常用中药材进行整体质量评价,通过市场上流通的正品与替代品或伪品的比较,研究、建立其化学或显微鉴别特征,或化学分析与形态鉴别相结合,找到其品质特征。

专论中的所有内容均来自于第一手实验研究数据,如样品收集、性状和显微鉴别、薄层色谱及高效液相色谱特征指纹图谱、含量测定以及部分品种中定性、定量指标成分的研究确定。

每种药材均从全国各地至少10个药材市场采集代表性样品,基本涵盖了主流商品药材。本专论内容为双语(中、英)对照,配以原色照片、图片、图谱,以期提供科学、客观、直观的评判标准,反映其品质特征。

每个专论的述评部分重点阐明对照品的确立依据,商品药材市场流通的正品、混伪品之间的性状和化学差异。总之,本专论的编撰、出版,对于如何评价药材的真伪、优劣,确保临床用药的安全有效可提供重要的参考和借鉴作用。

本项目由谢培山教授、王峥涛教授领衔,由上海中医药大学、广东省中医院、珠海科曼中药研究有限公司、上海中药标准化研究中心、中国药科大学、广州中医药大学等单位通力合作完成。对该项目各合作单位给予的大力支持致以衷心感谢。

毋庸讳言,本专论尚存在很多不足之处,有待于进一步完善。首先,有些品种用于化学分析的指标成分相对较少。虽曾尝试分离、鉴定尽可能多的既具有特

征鉴别意义,又有相关活性的对照品,但终因时间所限,未能如愿。

有些专论中的质量评价和讨论部分受限于所具备的对照品和对照药材。每次尝试为得到多种特征性指标成分而去鉴定薄层色谱的条带和高效液相色谱峰,但是根据植物分类学意义和相关生物活性而准备足够数量的纯净标准品是很困难的。

再者,部分品种样品代表性仍显不足。虽然已从主要药材市场收集了10批以上的商品药材样品,但是对于一些多基原、存在混伪品的药材,因未能采到全部的对照药材,致使无法在同一鉴定、分析条件下进行正品、混伪品的直接比较。

当然,英文的翻译,特别是述评部分内容的翻译,需要进一步提高。

著 者

2012年10月1日

Chinese Medicine, Chromap Institute of Science & Medicine International Ltd., Shanghai R&D Centre for Standardization of Chinese Medicines, China Pharmaceutical University and Guangzhou University of Traditional Chinese Medicine, directed by Prof. Xie Peishan and Prof. Wang Zhengtao. The supports and assistances from all the participation institutes are sincerely acknowledged.

The quality evaluation and discussion in some of the monographs presented are limited by the reference substances and the authentic samples obtained. Every attempt was made to get multiple specific chemical markers to identify the diagnostic zones in TLC and peaks in HPLC profiles, but it is proven a hard work to prepare enough quantities of the purified reference compounds with phytotaxonomic significance and the related bioactivity.

Although the commercial crude drug samples collected from 10 markets were representative, the authentic species were not available for some multi-originated herbs which led a lack of direct comparison between the authentic and the tested samples. In addition, the English translation, especially in discuss, needs a further improvement.

Authors

2012-10-01

编写说明 Editorial Notes

1. 本专论共收载常用中药材 60 种,所有实验数据均为第一手研究资料。

2. 本专论根据药材基原按植物分类(Engler)系统排序。

3. 各药材品种项下收载的内容包括:品名、基原、产地、功能与主治、性状、显微鉴别、薄层色谱鉴别、高效液相/气相色谱特征图谱鉴别、检查、含量测定、述评、参考文献。

4. 品名 包括药材中文名、汉语拼音名、拉丁名、英文名。

5. 基原 包括科名、植物学名、药用部位及采收加工,附原植物原色照片。

6. 产地 记述药材的主产地,如有栽培亦加说明。

7. 功能与主治 参照《中华人民共和国药典》2010 年版记述药材的功能与主治。

8. 性状 按形状、大小、颜色、表面特征、质地、断面、气味等描述,并附药材性状特征照片。

9. 显微鉴别 描述特定药用部位的横切面组织构造或粉末显微特征,附显微特征照片。

10. 薄层色谱鉴别 包括对照品、对照药材、供试品溶液制备,色谱条件与参数,检识方法与结果表述,附原色薄层色谱照片。

11. 高效液相/气相特征图谱鉴别(部分品种) 包括对照品、供试品溶液制备,色谱条件与参数,检测方法,附特征指纹图谱与特征峰保留时间表。

12. 含量测定 主要采用高效液相色谱法或液相色谱-质谱联用技术测定专属性或活性成分的含量,包括色谱条件与参数,对照品、供试品溶液制备,并附有样品实测数据和高效液相色谱图。与《中华人民共和国药典》2010 年版含量测定项指标成分一致者,给出相

1. This work includes 60 monographs of commonly used Chinese Crude Drugs, and all the research data in this book were first-hand materials of the authors.

2. The monographs in this work are arranged according to Engler botanical classification system of the original plants of the crude drugs.

3. The contents of each monographs includes: Nomenclature, Definition, Location, Actions and Indications, Description, Microscopic authentication, TLC identification, HPLC/GC fingerprint identification (optional), Test, Assay, Discussion and Reference.

4. Nomenclature refers to the Chinese name, Chinese phonetic name, Latin name and English name of the crude drug.

5. Definition refers to the source of the plant and its scientific name(s), medicinal organ(s), harvesting and processing procedures, with primary colored photo(s) of the original plant(s).

6. Location refers to the main distribution and/or cultivation areas.

7. Actions and Indications are quoted from the descriptions in *ChP* 2010.

8. Description refers to the macroscopic features of the shape, size, color, appearance, texture, cross section, odor and taste, or other physical constants, with primary colored photo(s) of the specified medicinal organ(s) of the crude drug.

9. Microscopic identification refers to the microscopic characters of the cross section or the powdered drugs of the specified medicinal organ(s), with digital image(s) of the microscopic characteristics.

10. TLC identification refers to the preparation of the samples, reference substance(s), and reference drug, TLC condition and parameters, detection method(s) and the result statement, with primary colored TLC photo(s).

11. HPLC/GC fingerprint identification (optional) refers to the preparation of the samples, reference substance(s), chromatographic condition and parameters, detection method and the result statement, with HPLC/GC characteristic fingerprints and table of the relative retention times of the specific peaks.

12. Assay refers to the quantitative determination by HPLC or LC-MS of the specific or bioactive compound(s), including the HPLC condition and parameters, the experimental

data and the HPLC/LC – MS profile. In case of the specified content value of the target analyte (s) is available in *ChP* 2010, the specified value by *ChP* is provided for reference.

13. Discussion deals with the principal chemical constituents and the structures of the representative compounds. The choice of the chemical marker is highlighted. The factors that affect the quality of the crude drug, survey and authentication of the alternatives and adulterants, if available in the markets, were described and discussed as much as possible, and provided with the discriminating approach (s) by morphological, TLC and HPLC technology or by a combination of those methods.

14. Reference lists the literatures which are closely related to the content of each monograph dealing mainly with the chemical constituents and quality evaluation.

15. Index Four cross-referenced indexes to the scientific name of the original plant, the Chinese name, English name and Latin name of the crude drug are provided for reader's convenience.

关规定值。

13. 述评 概述各药材的主要活性成分,重点介绍质量控制指标成分选择的依据,并绘出代表性成分的结构式;对影响药材质量的因素、市场上发现的替代品、混淆品予以讨论,并尽量描述真伪鉴别的方法。

14. 参考文献 列出与专论内容密切相关的化学成分、质量评价相关主要参考文献。

15. 索引 附有植物学名索引、药材中文名索引、药材英文名索引和药材拉丁名索引。

目录 Contents

总论 General 1

各论 Monographs 7

蓼科 Polygonaceae	8
何首乌 Polygoni Multiflori Radix	8
大黄 Rhei Radix et Rhizoma	16
虎杖 Polygoni Cuspidati Rhizoma et Radix	24
木兰科 Magnoliaceae	31
厚朴 Magnoliae Officinalis Cortex	31
辛夷 Magnoliae Flos	39
樟科 Lauraceae	46
乌药 Linderae Radix	46
毛茛科 Ranunculaceae	55
黄连 Coptidis Rhizoma	55
赤芍 Paeoniae Radix Rubra	62
白芍 Paeoniae Radix Alba	73
牡丹皮 Moutan Cortex	80
小檗科 Berberidaceae	87
淫羊藿 Epimedii Folium	87
罂粟科 Papaveraceae	96
延胡索 Corydalis Rhizoma	96
十字花科 Cruciferae	103
板蓝根 Isatidis Radix	103



豆科	Leguminosae	109
黄芪	Astragali Radix	109
决明子	Cassiae Semen	119
葛根	Puerariae Lobatae Radix	127
芸香科	Rutaceae	134
陈皮	Citri Reticulatae Pericarpium	134
青皮	Citri Reticulatae Pericarpium Viride	147
枳实	Aurantii Fructus Immaturus	157
枳壳	Aurantii Fructus	166
化橘红	Citri Grandis Exocarpium	174
两面针	Zanthoxyli Radix	180
楝科	Meliaceae	185
苦楝皮	Meliae Cortex	185
川楝子	Toosendan Fructus	192
葫芦科	Cucurbitaceae	197
瓜蒌子	Trichosanthis Semen	197
使君子科	Combretaceae	204
诃子	Chebulae Fructus	204
五加科	Araliaceae	209
三七	Notoginseng Radix et Rhizoma	209
人参	Ginseng Radix et Rhizoma	217
伞形科	Umbelliferae	227
独活	Angelicae Pubescentis Radix	227
柴胡	Bupleuri Radix	232
白芷	Angelicae Dahuricae Radix	240
川芎	Chuanxiong Rhizoma	247
当归	Angelicae Sinensis Radix	254
蛇床子	Cnidii Fructus	262
木犀科	Oleaceae	267
连翘	Forsythiae Fructus	267
龙胆科	Gentianaceae	273
龙胆	Gentianae Radix et Rhizoma	273
秦艽	Gentianae Macrophyllae Radix	280

茜草科 Rubiaceae	289
钩藤 Uncariae Ramulus Cum Uncis	289
茜草 Rubiae Radix et Rhizoma	296
唇形科 Labiatae	302
紫苏子 Perillae Fructus	302
丹参 Salviae Miltiorrhizae Radix et Rhizoma	309
玄参科 Scrophulariaceae	319
地黄 Rehmanniae Radix	319
爵床科 Acanthaceae	328
穿心莲 Andrographis Herba	328
车前科 Plantaginaceae	337
车前草 Plantaginis Herba	337
车前子 Plantaginis Semen	343
桔梗科 Campanulaceae	350
党参 Codonopsis Radix	350
菊科 Compositae	358
豨薟草 Siegesbeckiae Herba	358
苍术 Atractylodis Rhizoma	366
紫菀 Asteris Radix et Rhizoma	372
千里光 Senecionis Scandentis Herba	379
木香 Aucklandiae Radix	388
灯盏细辛(灯盏花) Erigerontis Herba	394
红花 Carthami Flos	401
菊花 Chrysanthemi Flos	407
野菊花 Chrysanthemi Indici Flos	416
百合科 Liliaceae	423
玉竹 Polygonati Odorati Rhizoma	423
鸢尾科 Iridaceae	428
射干 Belamcandae Rhizoma	428
姜科 Zingiberaceae	434
草豆蔻 Alpiniae Katsumadai Semen	434





兰科 Orchidaceae	442
石斛 Dendrobii Caulis	442
卷柏科 Selaginellaceae	452
江南卷柏 Selaginellae Moellendorffii Herba	452
索引 Indexes	457
植物学名索引 Index to Scientific Names of Original Plants	457
药材中文名索引 Index to Chinese Names of Crude Drugs	460
药材英文名索引 Index to English Names of Crude Drugs	461
药材拉丁名索引 Index to Latin Names of Crude Drugs	462

中 药 材 质 量 专 论

Monographs for Quality Evaluation of Chinese Crude Drugs

总 论

General

总论 General

Traditional Chinese Medicine (TCM) has been widely used for medication in China over thousands of years, and now become gradually accepted as a source of alternative or complementary medicine in western world. The sale of TCMs and other herbal products is increasing in the international medicines or health food markets.

TCM herbs are derived from medicinal plants, as well as animals and minerals. As a source of natural medicines, the ecological environments, the collecting and agricultural practices, even the drying, processing, storing, and shipping procedures may significantly affect their quality. TCMs are normally used in formulations which are composed of numerous herbs, and even a single herb may contain hundreds of chemical components, but only a small portion of them has been identified, but the bioactive mechanism is almost not yet clear, which made the truly meaningful quality control of TCMs is still harder achieved. On the other hand, some multi-originated herbs and the adulterants increase the confusion in herbs circulation and quality uncertainty. In a word, quality evaluation and standards development of TCMs are the key point to ensure the safety and effectiveness in clinical application. It is, therefore, arduous, and necessary.

Along with the increasing advancement in sciences and technologies, the methodologies for quality evaluation of TCMs have been developed correspondingly. Organoleptic inspection of crude drugs, by virtue of the physical appearance and texture, the odor and taste, initiated from ancient time, have been utilized and not been vanished until now, on the contrary, the accumulated intangible experiences for discrimination of true or false, or merit ranking of the TCMs still exert its irreplaceable role on quality control of TCMs. Following the development of modern physical and chemical applications, morphological identification is also deepened toward from macroscopic to microscopic observation to describe characteristic of the tissues and cells as well as the secondary metabolites (resin, essential oils and oxalic acid crystals), aided by histochemical reactions in the crude drugs unveiled the tiny differences between species. Microscopic identification has become an official identification method since *Chinese Pharmacopoeia* (ChP, 1997 edition). In the era of chemical analysis technology underdeveloped, it played an important role in the identification of not only crude drugs, but also the formulated preparations. Even now it is still an indispensable technology, especially for the Chinese formulated preparations in which the chemical components are unclear, and whereby powder is directly used in the formulation.

中医药在中国已有数千年的应用历史,目前作为补充和替代医学,正逐渐被西方世界接受。中药及其他草药产品的销量在国际医药或健康食品市场上也呈递增趋势。

中药来源于药用植物、动物及矿物。作为天然来源的药物,生态环境、采收和种植条件,甚至干燥、储藏或运输过程都可能影响药材的质量。中药多以复方的形式应用,即便是单方,也含有上百种化学成分,但其中只有一小部分结构明确,且作用机制尚不清楚,因此,真正的有意义的质量控制仍然难以实现。此外,因形态相似或资源短缺,导致中药基原混乱,很多中药包含同属多种植物,并时有替代品、混伪品出现,增加了有效的质量控制的必要性。总之,中药的质量评价与科学标准的制订是确保临床用药安全、有效的关键,既有难度,又有必要。

中药质量控制的手段随着人们的认识和技术水平的提高而不断提高和改进。自古以来,外观形态及气味、颜色、质地等感官鉴别已经积累了丰富的经验,至今仍然起着不可或缺的作用。随着近代物理、化学的发展,形态鉴别逐渐向微观延伸,如采用显微分析技术观察组织器官乃至细胞内部结构的形态,再辅之以组织化学试验,则能够检测植物代谢产物,如树脂、挥发油、草酸钙晶体等,提高了鉴别的准确性和专属性。显微鉴别从《中华人民共和国药典》(下称《中国药典》)1977年版开始正式成为国家法定的中药鉴别方法,在理化分析尚不发达的时代,对多来源混乱药材品种的鉴别起到重要作用,特别是对于化学成分仍不明确、以粉末直接入药的成方制剂,至今仍是重要技术手段。

色谱技术最早应用于中药质量控制的是纸色谱,